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MTI课程：非文学翻译


第2讲：课堂实讨论与实践
背景：

7月29日，国家统计局公布了上半年平均工资数据。据统计，上半年全国城镇单位在岗职工平均工资为14638元，与上年同期相比，增加了1674元，增长12.9%。折算下来，平均月工资为2440元，这一数字在互联网上被大多数网友质疑。
在金融危机的大背景下，房价涨了，股价涨了，收入真的也跟着涨了么？至少老百姓没有感觉到。国家统计局最新数据显示，全国城镇居民可支配收入同比增加11.2%，农村居民增8.1%，在职职工上涨12.9%，据了解，这是近10年来居民收入增幅首次超过GDP。与此形成鲜明对比，央行调查显示，今年二季度城镇居民收入感受下降，并降至10年以来的最低水平。 
统计数据就像穿比基尼的美女
统计数字与现实情况的背离早已不是秘密，但是如此大的反差着实令人吃惊。套用一位学者的名言：统计数据就像穿比基尼的美女，露出的部分固然重要，遮住的部分却更加要命。
在平均收入快速上涨的同时，居民消费价格指数(CPI)却仍然持续负增长，虽然幅度有所放缓。按理来说，这意味着老百姓可以过上更为惬意的生活。但事实情况并非如此，央行此前公布的调查数据显示，今年二季度城镇居民当期收入感受指数为-8.6%，比1季度大幅下降20个百分点，是1999年开展调查以来的最低水平。居民对未来收入预期也不乐观，并认为物价较高的消费者有所增多。
国家统计局对此数据的解释是,现行城镇单位在岗职工工资统计范围,尚未包括城镇的私营企业和个体工商户。而工资总额统计的是个人税前工资,并且包括个人缴纳的养老、医疗、住房等个人账户的基金,包括计时工资、计件工资、奖金、津贴和补贴、加班加点工资、特殊情况下支付的工资,甚至包括实物形式支付等。
针对社会上对平均工资数据的议论，国家统计局局长马建堂表示，要改进工资统计工作。他透露，私营企业工资统计已经开展，去年私营企业平均工资已经统计出来了。因为当前平均工资数据还承担了各类补偿、赔偿、社保等政策依据的功能，在和有关部门商定后，将适时公布私营企业工资数据。国家税务总局此前也下发通知，力争在2009年底前将全国所有扣缴单位纳入全员全额扣缴明细申报管理。也就是说，从明年开始，在工资统计上就将有全员申报的税务数据，到时候将不会再出现拿一个“尚未包括城镇的私营企业和个体工商户”的平均工资数据出来的“玩笑”了。
The Statistics Look like a Belle in a Biniki

Background: On July 29, the National Bureau of Statistics of the PRC (NBS) released the data of the average pay for the first half year. The statistics show that, in the first half of the year, the average pay of on-the-post urban workers in the country is 14,638 yuan, with an addition of 1,674 yuan, or an increase of 12.9%, compared with that of the same period last year. If converted, the gain equals to a monthly pay of 2,440 yuan. But the figure was questioned by the majority of netizens in China.
Against the financial crisis, the rising housing prices and stock prices, had the pay really followed up? At least the ordinary people did not feel so. The latest data of the National Bureau of Statistics of the PRC show that the disposable income of urban residents increased by 11.2% year on year, that of rural residents by 8.1%, and that of service workers by 12.9%. The interpretation of the data is that the income growth outnumbers the GDP growth for first time in nearly 10 years. In sharp contrast, the survey made by PRC’s Central Bank showed that urban residents feel a decline of income in the second quarter of this year, and it dropped to the lowest level in 10 years.
Already, the discrepancy between the statistics and the reality is nothing unclear to the public, but such a large gap in between is too startling. “The statistics are like a belle in a Bikini, whose bared parts are important, yet her covered-up parts are all the more intriguing,” to quote the popular words from a scholar. 

While the average income in the statistics presents a rapid growth, the Consumer Price Index is continuing a negative increase, though in a slightly slowing-down manner. Normally, that hints people can lead an easier life. However, the truth is on the reverse. According to the survey made earlier by the People’s Bank of China, the income that people felt they received in the second quarter this year was indexed by -8.6%, a 20 % sharp drop from that in the first quarter, and on the lowest level since the first survey in 1999. People who think the prices high have increased, and they embrace a pessimistic expectation on the future income.

The National Bureau of Statistics explains the statistics currently covering the pay of laborers in employment in towns exclude private enterprises and self-employees. And the individual gross pay includes funds of age pensions, medical insurances and housing funds, and payments of hourly wages, piece rates, bonuses, allowances, overtime pays, payments under special conditions and even payments in kind.
In response to the criticisms over the per-capita pay in the statistics, Ma Jiantang, the NBS Director, has answered the bureau is going to improve the statistic collection. He says statistic collection on the pay in private enterprises has been under way, and the per capita pay of last year’s has been done. Since the statistics of per capita pay function at present as the foundation for policy-making in terms of compensations, reparations and social insurances, the bureau will publicize in good time the statistics of per capita pay in private enterprises after negotiations with relevant departments and sections. The State Administration of Taxation had notified its subordinates earlier this year to strive to bring by the end of 2009 all the tax-withholding agents into the system of administration of withholding and declaration of individual income tax for all taxpayers and in full amount. That is to say, from the next year onward there will be the taxation data of all incumbent personnel concerning the statistics of pay. Therefore in the next year there should not be such a folly on the average pay “that not cover private enterprises and self-employees.”
